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Konferenca osnovnih organizacij sindikata Vezenine Bled
4. sejo KOOS »VEZENINE« Bled 
je otvoril predsednik KOOS tov. 
ISKRA Vinko. Pozdravil je vse 
navzoče in predlagal, da pred- 
no konferenca prične z delom, 
izvoli zapisnikarja in komisijo za 
sestavo sklepov.
Za zapisnikarja je bil izvoljen 
tov. MRAK Blanka, v komisijo 
za sestavo sklepov pa so bili 
predlagani in potrjeni:
— DIMIC Rudolf
— ROZMAN Miha
— TRBOVIČ Mirko.

URESNIČEVANJE SKLEPOV 
ZADNJE KONFERENCE
Pregled sklepov zadnje konfe
rence je podal tov. ISKRA Vin
ko in ugotovil ,da je uresni
čevanje sklepov o razvidu del 
in nalog, inovacijah in dohod
kovnih odnosih v teku.

GOSPODARJENJE V 9. MESECIH 
81 IN OCENA DO KONCA 
LETA
Poročilo je podal tov. ŠIRC 
Franc dipl. ing.
V zgoščenem besedilu je go
spodarska situacija na splošno 
sledeča:
— favorizira se devizni doho
dek, inflacija raste, omejuje se 
zaposlovanje, veliki problemi v 
preskrbi, nekontrolirana rast in
dustrijskih in neindustrijskih pro
izvodov in storitev, kar je v 
neposredni povezavi s padcem 
osebnega in družbenega stan
darda.
Našteti pojavi so tudi odraz 
ukrepov državne ekonomije v 
smislu zmanjševanja zveznega 
devizno-bilančnega deficita in 
blagovnodenarnih neskladij.
Kljub vsemu je potrebno pou
dariti, da smo z ukrepi zavrli ne
gativna gibanja — predvsem v 
obvladovanem naraščanju defici
ta in v podrejanju potrošnje, 
predvsem osebne in investicij
ske novoustvarjenih vrednosti. 
Naštetim gospodarskim tokovom 
je bilo izpostavljeno in vodeno

tudi gospodarjenje naše DO in 
je pod učinki družbenih dogo
vorov in resolucij dosegla do
ločene rezultate v letošnjem
9. mesečju, ki v celoti niso 
primerljivi z lanskim spričo spre
membe v delitvi dohodka — pre
dvsem za družbene namene, 
(konkretneje pri spremembi pri
spevkov iz brutto OD, spreme
mbe za kritje izdatkov za topli 
obrok itd.), ki so močno pora
stih
Določeni kazalci so kljub spre
membam primerljivi in ti bodo 
obravnavani.

Proizvodnja
Na področju fizične rasti proiz- 
vodenje velja ocena, da je bil 
tu v zadnjem času narejen naj- 
veči napredek.
Oglejmo si po stari organizaciji 
obe TOZD.
TOZD Pozamenterija je v 9.
mesecih presegla lanskoletno 
proizvodnjo za 10,6 %, medtem, 
koje bil plan presežen za 19,6% 
V domeni TOZD je, da bi se 
takšen trend rasti v I. 1982 pod 
enakimi pogoji in strukturi pro
izvodnje težko nadaljeval, ker v 
letošnjem letu zelo dobro izko
riščajo razpoložlivi fond časa. 
Tudi v TOZD Konfekcija se je 
pozitivna rast fizične proizvod
nje iz preteklega leta nadalje
vala in so tako vse konfekcijske 
zmogljivosti dosegle plan z in
deksom 100,2 % lanskoletno pro
izvodnjo po so presegle kar za 
7,2 %. Podoben trend fizične ra
sti proizvodnje lahko ob enaki 
strukturi proizvodnje in s pre
skrbljenostjo z materiali načrtu
jemo tudi v I. 1982 in bo 3 % 
rast, ki smo jo v srednjeročnem 
programu določili realno dose
gljiva.

Zaposlovanje
Število zaposlenih v DO, ugoto
vljenih na osnovi vkalkuliranih 
ur je bilo v 9-mesecih za 2,6 % 
večja, po stanju konec meseca 
pa enako lanskoletnemu. 
Produktivnost na zaposlenega 
delavca se je povečala za 37%.

Dohodek na delavca znaša
222.805 din in je znotraj posa
meznih TOZD po novi organiza
ciji seveda različen.

Izvoz
Planirani konvertibilni izvoz za 
DO znaša 673.500 US $. V de
vetih mesecih smo ga dosegli 
607.064 US$. Po podpisanih po
godbah z izvozniki bo letni plan 
presežen za 15%, kar kaže na 
zavestno izpopolnjevanje družbe
nih določil oz. planskih obvez
nosti, ki so v danem času naj
pomembnejša v nacionalnem 
gospodarstvu nasploh.
V skupnem pa smo 9. mesečni 
plan v primerjavi z lanskolet
nim presegli za 104%.

Dohodek in njegova delitev
Iz izkaza uspeha poslovanja za 
delovno organizacijv v 9. mese
čju po zbirni bilanci je razvidno, 
da smo oblikovali CP v višini
382.748,464,00 din, kar je 3 % 
več kot smo planirali in 40 % 
več kot smo ga dosegli lani v 
istem času. V letu 1981 v 9. 
mesecih smo vrednostno porabi
li 40 % več sredstev kot v is
tem obdobjzu lani. Tudi doho
dek je dosegel stopnjo rasti 
indeksom 140. Če analiziramo 
rast CP, porabljenih sredstev in 
dohodka letos in lani pridemo 
ob izračunu dohodka na zaposle
nega v I. 1980 od 162,86 din na
222.805 din v letu 1981 in ugo
tovimo, da seje produktivnost 
povečala za 37 % brez upošte
vanja inflacije tako v materialih 
stroških oz. celotnih stroških in 
pod družbeno kontrolo povečanih 
cen.
Ostala delitev dohodka je vse
bovana v naslednjih točkah.

Nagrajevanje
V 9. mesecih je DO namenila 
za izplačilo OD 69.497.624 din 
kar je za 33 % več kot v letu 
1980. Rast je bila v TOZD-ih 
odvisna od rasti dohodka v 
stimulativnem delu. Na nivoju

delovne organizacije smo dose
gli marginalne OD glede na us
tvarjeni dohodek in izvoz, oz. 
smo celo nekaj % več izplačali, 
kot dovoljuje družbena resolu
cija, kar opravičujemo s premo
čnim pospeševanjem izvoza zlasti 
v 3-tjem tromesečju.
Nadaljna rast OD zavisi izključ
no od rasti dohodka in izvoza 
in z dograjevanjem sistema na
grajevanja.

Ocena za 9-mesecev
Namesto zaključka bi povedano 
sklenil z naslednjo ugotovitvijo.
9. mesečni rezultati so tradicio
nalno nekoliko slabši od pollet
nih (predvsem vpliv dopustov 
in forsiranje izvoza), so pa v 
vseh ekonomskih kazalcih občut
no boljši od lanskoletnih. Delež 
pa je pripisati tudi inflaciji. Ven
dar fizični kazalci v obeh TOZD 
so izpolnjeni, kar kaže, da 
uspeha ni pripisovati zgolj in
flacijskim vplivom - ampak bol
jšemu delu - čeprav ne v vseh 
sektorjih. Na 1 dinar porabljenih 
poslovnih sredstev je bilo us
tvarjeno 0,57 din dohodka, kar 
je 4 % več kot lani, kar kaže 
na večjo donosnost zaradi bolj
šega koriščenja proizvajalnih sil. 
Povečala se je tudi brutto aku
mulacija na delavca, ki znaša
52,990,00 din, kar je za 24 % 
več kot lani.

Ocena do konca leta
Kako še izboljšati rezultate in 
se čim bolj približati planiranim 
smo skušali skozi kratke proiz
vodnje in ostale sestanke anali
zirati in izbrati najustreznejše 
rešitve.
Preskrba z materiali ostane do 
konca leta in še posebno v I. 
1982 glavna naloga, ki se ji bo
do morale podrediti vse ostale 
funkcije v DO.
Tudi neizpolnjevanju rokov iz- 
dobave, ki so objektivno gleda
ni skozi 9. mesečje neprimerno 
boljše doseženi, kot so bili v 
preteklosti, ostane tudi v bodo
če vsa pozornost.

Dragi sodelavci!
Dan republike je praznik nas vseh, vseh delovnih ljudi in občanov, narodov in narodnosti
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Nekaj omejitev za boljše gospo
darjenje je možno rešiti na kra
tek rok, nekaj jih je pa dolgoro
čnih. Pomembno pri tem je, da 
pristopamo načrtno k njihovemu 
reševanju in da ostanemo v iz
polnjevanju principielni, korek
tni, ter disciplinirani, kajti 
to je v pravilno postavljeni stra
tegiji edina garancija za učinko
vitost in prav tega nam večkrat 
primanjkuje in preveč je tudi 
zavestnega vztrajanja pri starih 
načelih, ki so praviloma veliko
krat preživeta.

PLANSKE USMERITVE V LETU 
1982

Pri snovanju cilnih usmeritev z 
uporabo razpoložljivih planskih 
elementov in z vsemi njihovi
mi zmožnostmi in omejitvami, 
bomo v I. 1982 posvetili kot 
osrednjo nalogo:
— dvigu osebnega dohodka na 

ustrezno povprečje,
— doseči konvertibilni izvoz po 

družbeni zadolžitvi in
— ustvariti akumulacijo, ki bo 

nudila osnovo za pristop k 
realizaciji srednjeročnega 
programa, predvsem v smi
slu razširjene reprodukcije.

Vse tri osrednje naloge nosil
ke planskih zadolžitev za I. 1982 
se vsebinsko izločujejo, kar jim 
daje še posebno težo.
Med temi 3 ciljnimi usmeritva
mi ima izvoz posebno mesto. 
Na družbeno političnih in samo
upravnih sestankih smo tej za
devi dali posebno pozornost, za
vedajoč in zavezujoč se pri tem, 
da moramo na tehničnem, eko
nomskem in družbeno-sistems- 
kem področju še naprej iskati 
notranje rezerve. Dvig konver
tibilnega izvoza za 20 % v I. 
82 ne bo lahka naloga. To bi 
v I. 1982 zadostovalo našim 
najnujnejšim potrebam po uvozu 
in devizno pokrivanje dela naj
pomembnejših dobaviteljev, vko' 
likor se sistem pokrivanja v re- 
prokompleksu ne bo menjal.
V celoti gledano bi morali izvoz
no usmeritev gledati v najširšem 
smislu. Smatram, da je še v 
veliki meri izvoz preveč prepu
ščen posameznim subjektom - 
izvoznikom in da bo potrebno 
tudi na ostalih področjih, ki ni
so v domeni izvoznikov še ve
liko storiti. Dandanes je bilo 
prav tu namjanj storjenega — 
v mislih imam družbeno pro
duktivnost, kajti, če hočemo, da 
deviza ne bo edina stimulacija 
tudi v bodoče in le DOHODEK 
in to tisti žlahtni ustvarjeni do
hodek z izvozom, ki bo dal de
lovnim kolektivom in vsem zdru
ženemu delu prosperiteto v per
spektivi.
K izpolnitvi izvoznega instrumen- 
torija spada razbremenitev pro
izvodov nasploh s previsoko 
družbeno režijo, cene domačih 
materialov spraviti na raven 
svetovnih cen, omejiti carinske 
obremenitve uvoznih materialov, 
posodobitev strojne opreme in 
ne nazadnje nujno, da z devizo 
ustvarja tisti, ki jo je ustvaril. 
Izdvajanje za deficit bi moralo 
biti resnično in korektno samo 
za najnujnejše.
Kratek resime — nam izvozni
kom bi morali zagotoviti enake 
startne osnove, kot jih imajo 
naši konkurenti.
Tema okoli vlaganja v enostavno 
in razširjeno reprodukcijsko spo
sobnost v naši DO bi sicer po

trebovala daljšo obravnavo, a 
naj se osredotočimo le na naj- 
glavnejši vidik.
Naša reproduktivna, predvsem 
pa izvozna konkurenčnost slabi 
spričo dotrajane in manjkajoče, 
— tudi tehnične - tehnološke 
zastarele in tako nizkoprodukti- 
vhe strojne opreme.
Pospešen izvoz, brez planskega 
vlaganja v opremo bi bilo ilu
zorno pričakovati.
Vlogo osebnih dohodkov v cilju 
planskih zadolžitev in s široke
ga družbenega vidika ni potre
bno posebej obravnavati.
Le ustrezno motiviran delavec, 
ki mu bo njegovo vloženo delo 
v novoustvarjeno vrednost vra
čalo in nudilo materialno, eko
nomsko in socialno varnost bo 
še naprej ostal glavni subjekt 
ter predvsem in samo glavno 
gibalo naše blaginje in nacional
nega napredka.

Po poročilu tov. direktorja so 
podali poročila o poslovanju po
sameznih TOZD še vodje TOZD.
V razpravi, ki je sledila poro
čilu, so sodelovali:
Dimic Rudolf, Zupan Janez, Is
kra Vinko, Čuk Zvonka, Rezar 
Anton, Jenko Ciril, Sire Franc 
dipl. ing., Rimahazi Mirko — 
predsednik OSZS Radovljica in 
tov. Ujčič Branko — predsednik 
OSZS Ilirska Bistrica.
Tov. Dimic Rudolf je povedal, 
da so v tem 9-mesečju rezul
tati ugodni, ter da so k temu 
pripomogli v redu odnosi z 
DPO.
V njihovi TOZD so na zadovoljiv 
uspeh izredno vplivali ukrepi, 
ki so jih sprejeli v mesecu 
marcu, vendar je potrebno ure
diti še nekaj problemov, kot so: 
napajanje proizvodnje, urediti je 
potrebno določene stvari na 
relaciji DO-TOZD, spremeniti od
govornost nekaterih vodij izmen 
in pred zaključnim računom re
alizirati ceno norma ure.
V bodoče bo potrebno razčisti
ti odnose na nivoju celotnih 
skupnih služb.
Nadalje je poudaril, da bo v 
njihovi TOZD potrebno razrešiti 
problem toplega obroka, za kar 
bo potrebno najti razumevanje 
v DO, posebno če bo prišlo do 
povečanja števila zaposlenih. 
Tov. Dimic Rudolf je mnenja, 
da so njihove prostorske mož
nosti le polovično zasedene, za
to so šli z vodstvi DO in ob
čino II. Bistrica v akcijo, da bi 
povečali število zaposlenih, z 
ozirom na to, da je občina 
Ilirska Bistrica ena redkih, ki 
ima še veliko nezaposlenih. 
Prav zaradi tega je potrebno to 
kar je v soglasju z našo DO in 
občino Ilirska Bistrica realizira
ti.
Tov. Iskra Vinko je postavil 
vprašanje o investicijah, o pla
nu Ilirske Bistrice, o poveča
nju zaposlenih ter o žiro raču
nu TOZD.
Na vprašanje tov. Iskra Vinka 
je odgovoril tov. Sire Franc 
dipl. ing.
Tov. direktor je povedal, da in
vesticijske možnosti obstajajo, 
če se bodo učinki DO nada
ljevali z enakim tempom kot 
sedaj. V letu 1982 sicer ne ob
stajajo možnosti za uvoz opre
me, vendar nafn to ne more 
preprečiti tega, da investicije 
ne bi pričeli. Nadalje je direk
tor poudaril, da bo potrebno za
radi povečanja proizvodnih ka

pacitet pričeti z večanjem iz
voza na konvertibilni trg.
Glede žiro računa TOZD je po
vedal, da je potrebno narediti 
popis nedokončane proizvodnje 
in zaključni račun, kar pogojuje 
visoke stroške, tako, da bodo 
žiro računi TOZD odprti s 1.
1. 1982.
Tov. Ujčič Branko — predsed
nik OSZS Ilirska Bistrica je naj
prej pozdravil vse navzoče. 
Nato je na kratko očrtal poslo
vanje v celotni občini ter ob 
koncu poudaril, da je v občini 
Ilirska Bistrica še vedno 170 ne
zaposlenih, od tega 2/3 žena. 
Ta problem bi lahko rešili s 
povečanjem obrata vezenin ter 
seveda z manjšimi prekvalifika
cijami.
Tov. Rimahazi Mirko — pred
sednik OSZS Radovljica je naj
prej pozdravil vse navzoče.
V razpravi je nato odgovoril na 
vprašanje, ki jih je zastavil tov. 
Zupan Janez.
Tov. Rimahazi Mirko smatra, 
da nadure oz. delo v podaljša
nem delovnem času omejuje re
solucija, ter dà bi bilo prav, 
da se zaposluje nezaposlene, 
čeprav samo za določen čas. 
Kar se tiče prispevka SIS za 
zdravstvo bi bilo prav, da naj 
bi poročila podala naša delega
cija oz. delegati.
Prav-tako je še poudaril, da je 
za leto 1982 z resolucijo pred
videno, da bo edino ta SIS po
večal svoje stroške.
Glede jubilejnih nagrad je tov. 
Rimahazi Mirko povedal, da se 
pripravlja zakon o minulem de
lu, ki bo vseboval tudi jubilejne 
nagrade.
Ob koncu razprave je tov, Is
kra Vinko predlagal, naj bi bila 
naša usmeritev v naslednjem 
letu poročilo tov. direktorja.

URESNIČEVANJE SOCIALNE 
POLITIKE V NAŠI 
DELOVNI ORGANIZACIJI

Poročilo je podal tov. Trbovič 
Mirko.
Že ustava v svojih temeljih op
redeljuje bistvo socialne poli
tike in socialne varnosti delav
cev. Po opredelitvi sta socialna 
politika in zagotavljanje social
ne varnosti nepogrešljivi sestav
ni celotnega družbenoekonom
skega razvoja. Potrebno je da 
izhajata iz samoupravnega druž- 
benoekonmskega položaja delav
cev, ki si z delom in ustvarja
njem dohodka ter njegovim smo
trnim razporejanjem za vse ob
like porabe zagotavljajo social
no varnost.
Pri obravnavanju tega področja 
je njujno izhajati iz stvarne oce
ne, da smo na tem področju do 
sedaj že veliko storili oz. dose
gli velik napredek. Poudarek te
ga napredka je že v samem 
uveljavljanju sistema socialisti
čnega samoupravljanja v kate
rem se delavci vse bolj uveljav
ljajo kot nosilci razvoja zdru
ženega dela in pa tudi kot no
silci socialne politike in za
gotavljanja socialne varnosti.
Med drugim smo dosegli velike 
spremembe v socialni sestavi 
prebivalstva in velik napredek 
v njegovem gmotnem stanju, 
zagotovljena je pravzaprav ce
lotna zaposlenost. Vse prebival
stvo je socialno zavarovano in 
njegovo zdravstveno stanje se 
je izboljšalo. Vsi delavci so sta

rostno in invalidsko zavarovani. 
Vsi otroci so vključeni v osnov
no (osemletno) izobraževanje 
■in vsem je odprta možnost izo
braževanja višjih stopnj. V te
ku so družbena prizadevanja ma
loštevilnih primerov občanov, ki 
jim še ni zagotovljen družbeno 
dogovorjeni življenski minimum 
in s tem tudi socialna varnost. 
Bistveno se je povečalo število 
in površina ter zboljšalo opre
mljenost stanovanj. Uveljavili 
smo tudi široko ljudsko soli
darnost v primerih hujših ele
mentarnih nesreč.
Vsi ti stvarni dosežki na po
dročju socialne politike in zago
tavljanja socialne varnosti de
lavcev dokazuje dejansko učin
kovitost samoupravne socialisti
čne družbe ter pomenijo trden 
temelj za njen nadaljni uspešni 
gospodarski in socialni razvoj. 
Tudi v naši delovni organizaci
ji se kažejo na tem področju 
premiki, kljub temu pa je treba 
poudariti, da se bo stanje mora
lo še v naprej razvizjati v smi
slu stalne krepitve ter utrjeva
nja.
Poglavitna elementa ekonomske
ga in družbenega položaja ter 
socialne varnosti sta zaposle
nost in ustrezna strokovna izo
brazba oz. usposobljenost.
V letošnjem letu se v glavnem 
držimo resolucijskih usmeritev 
in se zaposlovanje giblje v do
voljenih mejah. V TOZD Kon
fekcija II. Bistrica se bo sto
pnja zaposlovanja dvignila z oz
irom na prostorske in kadrov
ske kapacitete ter 'izvozne mož
nosti. treba je tudi reči, da pa 
bo treba stremeti predvsem za 
tem, da se bo izboljšala izo
brazbena struktura (usposabljan
je že zaposlenih, ter pridobivan
je strokovnega kadra).
Z načrtnim zaposlovanjem mo
ramo torej zagotoviti ustvarja
nje takega dohodka, ki bo za
gotavljal materialno in socialno 
varnost slehrnemu delavcu in 
na tej podlagi omogočil rast 
življenjskega standarda.
Na področju izobraževanja smo 
v preteklosti dosegli razmeroma 
dobre rezultate, saj so se de
lavci izobraževali ob delu. Ta 
aktivnost se tudi nadaljuje. Stre
meti pa moramo predvsem v 
smeri, da bo čim več zaposle
nih mladih delavcev dokončalo 
osemletno izobraževanje. Ena iz
med najpomembnejših nalog je 
uresničevanje usmerjenega izo
braževanja, ki mora zagotoviti, 
da se čimprej realizira družbe
no sprejeta usmeritev glede iz
obraževanja za proizvodne pokli
ce.
Humanizacija delovnih pogojev 
je v vseh svojih razsežnostih 
bistveni razredni cilj naše druž
be ter pomembna sestavina po
večanja družbene produktivnosti 
dela. Njen oilj je ustvarjanje 
boljših delovnih pogojev. Na po
dročju Bleda (v temeljnih orga
nizacijah) imamo dobre izkušnje 
z delovanjem obratne ambolante, 
saj se je močno skrajšala ča
kalna doba. Problem pa bo tre
ba razreševati v dislociranih te
meljnih organizacijah, posebno v 
Kočevju, kjer je bolniška od
sotnost zelo visoka.
Na področju invalidskega var
stva velja poudariti, da smo in
validom uredili delovna mesta 
(II. kategorija 17 in III. katego
rija 16), ki so bila predlagana 
na osnovi izvidov zdravniških 
komisij. Urediti ni bilo mogoče 
le primera nočnega čuvaja v 
Vipavi.



V primeru daljše bolniške odsot
nosti imamo na predlog sindi
kalne organizacije možnost dati 
delavcu enkratno pomoč in ne
kaj smo jih že tudi dodelili. 
Isto velja tudi v primeru težjih 
življenjskih pogojev, da lažje 
prebrodi težave.

V bodoče se bomo morali us
meriti v ugotavljanje preostale 
delovne zmožnosti invalidov. Še 
v večji meri kot doselej bomo 
morali prilagajati delovna mesta 
invalidov (v kolikor je to mogo
če]. Isto naj bi veljalo tudi za 
starejše delavce, ki jim upada 
delovna sposobnost in jih je za
to potrebno prerazporediti na 
opravljanje ustreznih del in na
log.

V letošnjem letu je bila za čla
ne kolektiva najeta avtoprikoli- 
ca za letovanje v Zeleni laguni 
v Poreču. Na oddihu je bilo 10 
članov z družinami. Večina jih 
je bilo zadovoljnih in moramo 
stremeti za tem, da obvezno na
bavimo lastne kapacitete v obli
ki prikolic in stanovanjskih po
vršin.

Dosežki na področju varstva pri 
delu se kažejo v relativnem 
zmanjšanju števila nesreč pri 
delu. Zmanjšuje se tudi odsot
nost z dela zaradi nesreč pri 
delu. V bodoče je treba poveča
ti odgovornost vsakega delav
ca za varno delo in za zdravje. 
Stopnja varnega dela je tudi v 
najtesnejši zvezi s požarno var
nostjo, zato je treba povečati 
tudi odgovornost za požarno var
nost.

Glede reševanja stanovanjskih 
problemov pa velja poudariti, da 
se rešujejo počasi z ozirom na 
to, ker delovna organizacija ni
ma toliko stanovanj na razpola
go, kakršne so potrebe. Stano
vanjska problematika se rešuje 
z dodeljevanjem stanovanj (na
kup v etažni lastnini) ter dode
ljevanjem kreditov prosilcem za 
individualno gradnjo. Imamo ne
kaj (cca 5) zelo resnih pro
blemov, ki jih bo treba na ne
ki način razrešiti (sofinancira
nje itd.). Vsako leto se dodeli 
kredit za individualno gradnjo 
okrog 40 prosilcem, vendar bi 
kazalo sredstva namenjena za
ta namen namensko združevati 
pri banki za pridobitev večje 
vsote.

Velja tudi ugotoviti, da obseg 
gradnje stanovanj ni tolikšen, da 
bi rešili vse nujne potrebe. Po
udariti je treba tudi, da cene 
stanovanj nenehno naraščajo, 
kar pomeni, da se ne uresni
čuje dogovor o cenah stano
vanjske gradnje.

Iz vsega naštetega izhaja, da po
dročje socialne politike še ni
mamo dodobra pokrito in ga
moramo še bolj utrjevati ter 
čim celovitejše obravnavati, pre
dvsem položaj delavca pri za
gotavljanju oblasti nad delom 
in rezultati dela.

PREMAKLJIV DELOVNI ČAS
— informacija

Informacija, ki naj jo obravna
va konferenca 00  ZS o pre
makljivem delovnem času je 
pripravljena na osnovi družbenih 
izhodišč glede praktične upora
be tega sistema.
Podobno kot nekateri drugi ukre
pi bi moral tudi sistem pre

makljivega delovnega časa za
gotoviti nekatere prednosti v 
primerjavi z dosedanjim siste
mom delovnega časa, sicer nje
govo upeljava ni upravičena.

Prednosti upeljave premakljive
ga delovnega časa se kažejo zla
sti:

— v boljšem učinku dela,
— večji humanizaciji medseboj

nih odnosov ob podobnih uč
inkih dela.

Navedeni sistem sam po sebi 
zagotavlja predvsem bolj huma
ne medsebojne odnose, ob hkra
ti boljši organizaciji pa tudi do
datno boljše možne učinke.

Prednosti za delavca za katere
ga velja sistem premaklivega de
lovnega časa so zlasti v:
— občutku sproščenosti pri de

lu brez presije zamud,
— prilagoditev prihoda oz. od

hoda s prometnimi zvezami,
— uskladitve s člani družine 

pri skupnih prevozih,
— večja spočitost in naspanost.

Prednosti za organizacijo zdru
ženega dela so:
— boljši možni izkoristek de

lovnega časa, ker je le-ta 
bolj usklajen z naravnim rit
mom posameznika,

— odšteti so zasebni opravki 
in zamude,

— zagotovljena je točna eviden
ca prihodov, odhodov in vme
snih opravkov.

Za vpeljavo premakljivega de
lovnega časa je potrebno obsež
nejša evidenca, vendar je po iz
kušnjah sodeč to delo možno 
opraviti z razpoložljivimi delav
ci in v rednem delovnem času. 
Če skrčimo navedene doseda
nje ugotovitve se torej premak
ljiv delovni čas uvede zaradi 
racionalnejše porabe delovnega 
časa, zmanjševanja (ukinjevan- 
ja) nadurnega dela in zmanjše
vanja (ukinjevanje) materialnih 
stroškov.

Ta sistem naj bi veljal za tiste 
naloge, pri katerih je naštete cil
je s tem mogoče doseči. Pri 
nas naj bi ta sistem veljal pred
vsem za delovno skupnost ter 
za tiste delavce v temeljnih or
ganizacijah, ki niso direktno po
vezani s proizvodnjo (tu je mi
šljena večina režijskih del).

Za uvedbo tega sistema je tudi 
potrebno, da delavski sveti po
sameznih TOZD in DSSS sprej
mejo poseben pravilnik, ki mora 
v potankosti določati sistem 
premakljivega delovnega časa, 
zlasti pa vprašanja:
— normalnega delovnega časa
— obveznega delovnega časa
— fleksibilnega (gibljivega) de

lovnega časa,
— dovoljenega delovnega časa,
— dovoljenega števila delovnih 

ur in to dnevno, tedensko, 
mesečno, lahko tudi trome- 
sečno in pa letno,

— načina reglistriranja delovne
ga časa,

— in glede posebnih pogojev v 
sistemu premakljivega delov
nega časa.

Osnova premakljivega delovnega 
časa je letni koledar, ki za vsak 
mesec določa število delovnih 
ur.

Sestavni del tega pravilnika je 
tudi seznam delovnih nalog in 
delavcev, ki delajo v premaklji

vem delovnem času. Seznam 
delovnih nalog in delavcev, ki 
delajo v premakljivem delovnem 
času potrjuje delavski svet, spre
minja ga lahko po postopku, ki 
velja za običajne sklepe delav
skega sveta.

Z normalnim delovnim časom 
določimo, da je delovni čas od 
6 — 14 ure.

Z obveznim delovnim časom do
ločimo kdaj morajo biti vsi de
lavci prisotni na delu.

S fleksibilnim (gibljivim) pa do
ločimo do kdaj mora priti na 
delo (npr.: od 6 — 8 ure) in 
kdaj lahko predčasno zapusti 
delo (npr. od 12 — 17 ure).

V tem času se koristijo pre
sežki delovnega časa, pa tudi 
vsi izhodi iz delovne organiza
cije.

Dovoljeni delovni čas pa je čas, 
ko je delavec lahko na delu 
(npr. od 6 — 17 ure).

Iz vsega naštetega in pa iz iz
kušenj večine delovnih organiza
cij, ki imajo uveden premakljiv 
delovni čas izhaja, da uvedba 
tega sistema zelo koristna in 
družbeno ter ekonomsko uteme
ljena.

Na konferenco se tudi apelira, 
da bi nekje v zasnovi podprla 
uvedbo tega sistema, predlog 
naj bi obravnavale tudi druge 
družbenoekonomske organizacije, 
sprejet pa naj bi bil po po
stopku, ki je za uvedbo tega 
prdpisan.

V razpravi so sodelovali Dimic 
Rudolf, Mencinger Janez dipl. 
ing., Pirnat Špela, Trbovič Mir
ko.

Tov. Dimic Rudolf je povedal, 
da bo potrebno problem zdrav
stvenega varstva rešiti tudi v 
dislociranih TOZD, prav-tako je 
potrebno, da sindikati na vseh 
nivojih preidejo v hitrejše reše
vanje otroškega varstva, nujno 
potrebno se je z OSS dogovo
riti ali morajo problem invalid
nosti reševati samo DO ne-na- 
zadnje bo potrebno začeti ukre
pati na področju stanovanjske 
gradnje in družbene prehrane 
delavcev.

Tov. Mencinger Janez dipl. ing. 
je povedal nekaj o problemu in
validnosti v naši DO, da je ta 
problem nazbolj pereč v TOZD 
Konfekcija Bled ter da bo po
trebno misliti na odpiranje de
lovnih mest za invalide.

Tov. Pirnat Špela je bila mne
nja, da ni pravilno, da velik ali 
največji delež prav problem in
validnosti v naši TOZD. Smatra, 
da mora sindikat zavzeti stališ
če, da ta problem ne bi reše
vali samo na nivoju DO. Potre
ben problem predstavlja reše
vanje otroškega varstva, z ozi
rom na to, da so v naši delovni 
organizaciji v večini zaposlene 
žene.

Tov. Trbovič Mirko je menil, da 
bi bilo potrebno zavzeti stali
šča in probleme, ki bi naj jih 
posredovali OSZS za obravna
vo na problemski konferenci.

Na koncu razprave je tov. Dimic 
Rudolf še povedal, da je gradi
vo potrebno dopolniti, kar naj 
bi storil tov. Trbovič Mirko, tov. 
Mencinger Janez dipl. ing. in 
socialna delavka.

Tov. Dimic Rudolf je v razpravi 
povedal, da mora konferenca na 
nivoju DO delovati vsak dan in 
ne samo 3-krat letno na sejah 
konference, kot je ta. Potrebno 
bi bilo sklicati mladino, IO, ZK 
in se nato na takem nivoju dogo
voriti o perečih problemih in 
pomembnih stvareh.

RAZVID DEL IN NALOG
Poročilo je podal tov. Jenko Ci
ril.

Tov. Jenko Ciril je poudaril, da 
je nosilec te naloge BNP, on 
je samo strokovni sodelavec. .

Povedal je, da je ocenjevalni 
model narejen, vsi vodje so 
opravili ocenjavanje v svoji 
TOZD. Konfekcijske TOZD so 
usklajene, sedaj se usklajuje še 
med TOZD-i. Ker je prišlo do 
določenih problemov pri uskla
jevanju, so bili člani komisije 
mnenja, naj določene usmerit; 
ve in strokovna mnenja izdela 
strokovni kolegij nato pa bo ko
misija nadaljevala z usklajeva
njem med TOZD.

Tov. Dimic Rudolf z razlago ni 
bil zadovoljen in poudaril je, da 
je bilo na 3. seji konference 
sklenjeno, kdaj naj bi se razvid 
del nalog sprejemal.

UVOZNA PROBLEMATIKA

Za uvoz repromatefiala po 9, 9. 
1981 ne zadošča, da ima delov
na organizacija pravice za uvoz,; 
ki jih lahko koristi v višini 65 % 
od ustvarjenega priliva, ampak 
si mora pridobiti sklep SISEOT-a 
o fizičnih možnostih uvoza. Za 
mesec oktober in november 
smo ta sklep dobili. Pripravili 
smo vse potrebne dokumente 
za uvoz in v kolikor ne bo ka
kih sprememb in če nam bodo 
dobavitelji lahko do roka do
bavili material bomo tudi za me-; 
see november realizirali uvoz. 
Na SISEOT smo tudi poslali vlo
go za odobritev uvoza za me
sec december.

Od inodobaviteljev smo dobili 
predračune za uvoz rezervnih de
lov, za vezilne in šivalne stroje, 
vendar nimamo fizičnih možno
sti za realizacijo uvoza, niti do
bavitelji niso v Stanju, da bi 
nam jih v letošnjem letu do
bavili. Zanje smo pripravili dô  
kumente za uvoz, dobava v letu 
1982.

Domači dobavitelji vse bolj po
gojujejo svoje dobave blaga z 
devizno udeležbo, zato smo v 
letošnjem letu z nekaterimi že 
podpisali SaS-e o devizni ude
ležbi za materiale, kateri vsebu
jejo uvožene surovine. Moramo 
priznati, da nam ti dobavitelji 
dosti redno pošiljajo materiale, 
ki so narejeni iz uvoženih su
rovin.
Devizna sredstva, oz. pravice, ki 
bi jih še potrebovali do konca 
leta presegajo predvidevanja 
o ustvarjenih prilivih do konca 
leta.
Iz tega je razvidno, da ne bomo 
v stanju realizirati vseh obvez
nosti do dobaviteljev o odstopu 
pravic po SaS-u, pa tudi vseh 
prijav za uvoz repromateriala za 
leto 1982 ne bomo mogli odpi
sati pri narodni banki Ljublja
na. Morali se bomo dogovoriti, 
za kaj se bomo odločili- :

Rezar Anton



Izvoz predvsem

O pomembnosti izvoza ni po
trebno govoriti. Kako razmi
šljajo v DO Vezenine Bled 
o tem boste izvedeli iz krat
kega razgovora, ki ga je  pred 
kratkim imela novinarka tov. 
Petrca Janka z glavnim di
rektorjem omenjene delov
ne organizacije Sire Fran
cem za jeseniški radijo. 
Postavila mu je naslednja 
vprašanja.

1. Najprej splošno oz. os
novno vprašanje in sicer 
kakšno je  vaše stališče 
oz. stališče DO do izvoza?

V današnjem vsakdanjem po
slovnem življenju, ko si vo
dilni delavci oz. organizacije 
združenega dela postavljajo 
za c ilj v luči gospodarske 
reforme oz. stabilizacije po
spešiti izvoz je ta izraz vsied 
vedno bolj pogoste uporabe 
že postal kar malce obrab
ljen, dasiravno njegovega 
globljega pomena —  to je 
preusmeritev ponudbe v iz
voz z zadovoljivimi ekonom
skimi efekti kot prednostne 
ponudbe še nismo doumeli.
V naši DO smo že več kot 
desetletje izvozno orjentirani 
in si vprašanja da izvoz ali 
ne izvoz ne postavljamo več 
in, da imamo na priporočila 
izvoz za vsako ceno svoje 
jasno stališče. Brezpogojno 
pa velja, da dobiva v naši 
poslovni politik i izvoz osred
nje mesto.

Kdor pozna politično ekono
mijo SFRJ oz. konkretneje 
naravne resurse naše drža
ve potem ve, da je na pr
vem mestu resurs znanje in, 
ki je edina zanesljiva podla
ga ob ustrezni eksploataciji 
tega, da si lahko izbojujemo 
v vsak dan hujši konkuren
ci na mednarodnem tržišču 
svojo vlogo in mesto in si 
tako ustvarimo realne šanse 
za zmanjšanje razkoraka v 
stopnji razvitosti. Drugih 
komparativnih prednosti pred 
konkurenti na svetovnem 
trgu skoraj nimamo.

2. A li ste plan izvoza v de- 
vetmesečju izpolnili oz. 
ali boste letni plan izvoza 
dosegli?

Prvotno je znašal planiran 
konvertabilni izvoz za DO 
560.293 US &. Ta je bil ko- 
regiran in povečan za 20 % 
z novo nomenklaturo in zna
ša 673.500 US &. V devetih
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na konvertabilno področje mora m  ^  

odločitvah osrednje mesto
vertabilni izvoz —  da si re 191102548 ,4
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no republiška resolucija pre. 
laga 8 % povečanje.

mesecih smo dosegli kon- 
vertabilnega priliva 607.064 
US S. Napram istem obdob
ju lanskega leta pa je  bil 
plan izvoza presežen v skup
nem za 104 %. Če upošteva
mo že opravljeni izvoz v me
secu oktobru in izvoz, ki bo 
še dosežen do konca leta v 
v išin i 171.936 US &, potem 
bo letni plan konvertabilnega 
izvoza dosežen v višini
779.000 US &, kar je  za 
15 % več kot je  planiran iz
voz na konvertabilno področ
je.

Naš izvoz pokriva uvoz v 
9. mesecih 274 %.

V te j priložnosti bi omenil, 
da vlada na področju izkazo
vanja izvoza tako planirane
ga kot realiziranega ve lik  ne
red, saj se is ti podatki na 
različnih mestih različno p ri
kazujejo, dasiravno je  edi
no veljaven podatek carine, 
to pomeni izvoženi proizvodi 
preko jugomeje in, ki se na 
tako imenovani ICD lis ti sma
trajo kot konvertabilni izvoz.

3. Koliko načrtujete konver- 
vertabilnega izvoza v letu 
1982?

Težko je danes z določeno 
natančnostjo napovedati ko
liko boš lahko zanesljivo pla
niral konvertabilnega izvoza 
v prihodnjem letu zaradi alar
mantnih sprememb. Naj ome
nim le to zadnjo spremem
bo zakona, ko je  izvršni svet 
črtal iz ICD liste dodelavne 
posle kot konvertabilni iz
voz, s čemer naj bi se od 
tedaj dalje smatral le izvoz 
blaga —  čisti izvoz kot kon
vertabilni izvoz. To je še tem 
bolj pomembno, ker celotna 
jugoslovanska tekstilna indu
s trija  v strukturi izvaža sko
raj 80 % v dodelavni obliki 
in si tako lahko predstavlja
te kako stimulativni je bil 
ukrep izvršnega sveta za nas 
izvoznike. Osebno se s trin 
jam z osmeritvijo naše po
slovne izvozne politike, naj 
bi izvažali produkte čim  višje 
stopnje predelave —  pred
vsem več znanja in kreativ
nosti, vendar se je na to 
možno preorientirati v  dolo
čenem času, ko bodo za to 
dane možnosti.

V naši DO načrtujemo v letu 
1982 cca. 20 % večji kon-

4. A li bi bil lahko realno iz
voz v naslednjem letu še 
večji od vaših predvide
vanj?

Kot sem že omenil bo na
videzno bilančni plan DO 
vseboval prihodnje leto 20 % 
več ustvarjenih efektivnih 
deviznih prilivov kot v letu 
1981. Je pa to povsem spe
cifično vprašanje za vsako 
DO posebej, saj je odvisno 
od njenega tehničnega — 
tehnološkega —  tržnega ni
voja oz. njene naravnanosti 
in sposobnosti spoprijeti se 
z mednarodno konkurenco. 
Namreč permanentno obsto
ja pri slabo ocenjenih izvoz
nih poslih nevarnost, da pre
velike izvozne ambicije lah
ko povzroče velike ekonom
ske in socialne težave pod
jetja  kot celote. Dosti večji 
izvoz kot ga predvidevamo 
za leto 1982, bi bil težko 
uresničljiv.

5. A li izvozne stim ulacije in 
izvozne olajšave ne kom
penzirajo izpadli ekonom
ski efekt v primerjavi z 
ekonomskimi efekti pri 
plasmaju na domačem tr
žišču?

Že večkrat je bilo govora, 
da naš izvozni inštrumentarij 
ni v redu. Izvozne stimula
cije in olajšave so lahko sa
mo začasna rešitev oz. par
cialna rešitev. M išljenja sem, 
da delne rešitve niso dobre 
za daljši rok v kolikor jim  
ne slede kompleksne rešitve 
—  to pa v danem vprašanju 
pomeni, da ureditev izvoza, 
da mu ne bo ustvarjena de- 
viza edina stimulacija, kate
ra v danem trenutku ne nu
di ekonomske in socialne 
varnosti, če bi v izvozu na 
konvertabilno področje pre
tiravali v današnjem obdob
ju —  temveč, da bo rešitev 
oz. ureditev izvoza samo v 
doseženem dohodku v vsej 
svoji obtimalnosti. Vidite 
tega vprašanja tore j izvoza 
kot trajanje usmeritve z op
timalno ustvarjenim dohod
kom in ko tudi njegov delež 
ne bo vprašljiv ni možno ob
ravnavati ločeno brez paritete 
dinarja.

Sedanje oblike stimulacije 
izvoza, če bi lahko sklenil
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6 . Ali smatrate, da bremene 
izvoza ni enakopravno po
razdeljeno med subjekte v 
reprokompleksu?

Zakon o deviznem poslovanju 
posebno 67. in 68. člen daje
ta več, kot smo to do sedaj 
doumeli ali pa ju mogli ko
ris titi. Taka porazdelitev teže 
bremena med subjekte izvo
za v reprokompleksu na dalj
ši rok ni sprejemljiva. M is
lim, da bi na osnovi teh dveh 
členov moral ponuditi doba
v ite lj fina listu  surovino oz. 
repromaterial pod enakimi po- 
pogoji kot velja jo za finalista 
njegovi izvoženi proizvodi na 
svetovno tržišče. To pa pome
ni, da bi dobavitelj moral pri
stati pri dobavljenih surovi
nah oz. repromaterialu, ki je 
namenjen izvozu po svetovno 
priznanih cenah, te r kvaliteto 
po standardih, ki veljajo na 
svetovnem tržišču, solidnejšo 
izdobavo in ustreznejšega pre
vzema komercialnega rizika 
itd... Naši samoupravni spo
razumi so pomanjkljivi v t i 
stih točkah, ki obravnavajo te 
odnose. Je pa kljub temu ve
čkrat kaj drugače sploh ne
mogoče doseči zaradi podre
jenosti. Znano je, da gredo 
dobavitelji osnovnega materi
ala v lasten izvoz z občutno 
nižjimi cenami kot prista
jajo nanje pri skupnem izvo
zu.

7. Kako bi sklenili najino te 
mo o izvozu na konvertibi- 
no področje?

V naši DO bomo še naprej 
zavestno in s pospešenim 
tempom izrabljali notranje re
zerve, ki so spričo progresije 
znanosti na, vseh področjih 
neomejene. Vendar bo to za 
dvig družbene produktivnosti 
—  ki je  edina merilo uspe
šnosti izvoza še vedno obču
tno premalo. Torej bi se mo
rala povečati produktivnost 
in zmanjšati stroški oz. vse 
š tiri oblike porabe, to je sku
pna splošna, osebna in inve
sticijska v vsem združenem 
delu in pri tem ne bo smelo 
b iti nobenih izjem.

Verjetno bo še za mnoge po
jem izvoz le alarmantna do
ktrina, sigurno pa bo morala 
postati beseda izvoz v bliž
nji prihodnosti naš vsakdanjik.

»NAŠA VEZ« izhaja enkrat mesečno. Urejuje uredniški odbor: LUŠTEK Ksenija, ISKRA Vinko, TIČAR Jerca, BAJŽELJ Alenka, VIDIC 
Diana, POR Jaka, KRAVOS Jolanda, PAVLIN Veronika, ISKRA Elda. Glavni in odgovorni urednik: MAJER Peter. List dobijo člani kolektiva 
in upokojenci brezplačno. Tisk Knjigoveznica tiskarna Radovljica. Naklada 850 izvodov.


